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REVISTA PRESEI 

 

 

 Orban prezintă raportul în Parlament privind măsurile în contextul 

pandemiei de COVID-19 

Camera Deputaţilor şi Senatul se reunesc, miercuri, în şedinţa comună în care 

premierul Ludovic Orban va prezenta raportul privind măsurile luate şi preconizate 

de Guvern pentru limitarea răspândirii noului coronavirus, organizarea alegerilor 

locale şi deschiderea şcolilor, scrie Agerpres. 

 

Şedinţa începe la ora 13:00, potrivit deciziei Birourilor permanente reunite. 

 

În 27 iulie, preşedintele interimar al Senatului, Robert Cazanciuc, şi preşedintele 

Camerei Deputaţilor, Marcel Ciolacu, i-au trimis premierului Ludovic Orban o 

scrisoare prin care îi cereau să prezinte un raport, care să fie dezbătut cu prioritate, 

cu privire la măsurile pe care urmează să le întreprindă pentru limitarea răspândirii 

noului coronavirus şi pentru organizarea, în bune condiţii, a alegerilor pentru 

administraţia publică locală, dar şi pentru deschiderea noului an şcolar. 

 

"Preşedinţii celor două Camere au transmis premierului o invitaţie pentru a veni în 

faţa Parlamentului şi a arăta măsurile adoptate de Guvern în perioada pandemiei şi 

cum a gestionat Guvernul această perioadă a pandemiei. Trebuie să ştie poporul 

român dacă Guvernul a luat măsurile de care era nevoie sau nu a luat măsurile de 

care era nevoie, de ce a întârziat anumite măsuri, de ce se întâmplă în continuare 

achiziţii netransparente, de ce nu au ajuns măştile la populaţie încă. Sunt foarte 

multe întrebări pe care colegii noştri le vor adresa premierului şi domnia sa va 

trebui să răspundă în faţa plenului reunit", a afirmat Cazanciuc. 

 

Premierul Ludovic Orban a precizat că este disponibil să se prezinte cu toate datele 

în faţa Parlamentului. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Kurzarbeit, modificat față de proiect, în Monitorul oficial. Alte măsuri din 

OUG: de la 2.500 lei pentru telemunca salariaților, la decontarea unei părți 

din salariu 

După ce a fost adoptată de Guvern săptămâna trecută, Ordonanța de urgență 

privind aplicarea Kurzarbeit în România a fost publicată în Monitorul oficial. A 

fost modificată pe ici pe colo față de varianta anunțată. Vom reda mai jos în forma 

finală. Pe lângă kurzarbeit, mai sunt și alte măsuri, precum cei 2.500 lei pentru 

angajații în regim de telemuncă, ori decontarea unei plăți din salariu, în anumite 

condiții. 

Angajatorii au posibilitatea reducerii timpului de muncă al salariaților cu cel mult 

50% din durata prevăzută în contractul individual de muncă, cu informarea și 

consultarea sindicatului, a reprezentanților salariaților sau a salariaților. 

 

Reducerea timpului de muncă poate fi de cel mult 5 zile lucrătoare consecutive, 

angajatorul având obligația de stabilire a programului de muncă pentru întreaga 

lună. 

 

(în varianta de proiect era vorba de 10 zile) 

 

Reducerea timpului de muncă se aplică și în cazul programului de muncă în ture 

sau în cel inegal. 

 

Pe durata reducerii timpului de muncă, salariații afectați de măsură beneficiază de 

a indemnizație de 75% din diferența dintre salariul de bază brut prevăzut în 

contractul individual de muncă și salariul de bază brut aferent orelor de muncă 

efectiv prestate, în completarea drepturilor salariale cuvenite, calculate la timpul 

efectiv lucrat. 

 

(Anterior, într-una dintre variantele de proiect, se făcea referire la salariul din 

Legea asigurărilor sociale, dar se pare că a fost eliminată prevederea) 

 

Indemnizația este suportată de angajator, iar apoi se va deconta de către stat din 

bugetul pentru șomaj. 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24198235-proiectul-oug-pentru-implementarea-kurzarbeit-romania-fost-modificat.htm
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Angajatorul poate aplica această măsură și dacă îndeplinește cumulativ câteva 

condiții: 

• Măsura afectează cel puțin 10% di, numărul de angajați ai unității 

• Reducerea este justificată de o diminuare a cifrei de afaceri din luna anterioară 

aplicării măsurii cu cel puțin 10% față de luna similară din anul anterior. 

• În cazul ONG-urilor, diminuarea se raportează la veniturile acestora. 

În lunile în care se aplică reducerea timpului de muncă, angajatorul nu poate iniția 

concedieri colective. 

Angajatorii care sunt prinși că și-au chemat angajații la muncă primesc amendă de 

la 20.000 lei pentru fiecare persoană identificată, fără a depăși valoarea de 200.000 

lei. 

Prevederile se aplică și ucenicilor 

 

În cazul reducerii temporare a activității, profesioniștii din Codul civil (toţi cei care 

exploatează o întreprindere) și persoanele care au încheiate convenții individuale 

de muncă, beneficiază, la cerere, de o indemnizație lunară de 41,5% din câștigul 

salarial mediu brut prevăzut de Legea bugetului asigurărilor sociale pe anul 2020. 

 

(Ca ordin de mărime, în anul 2020 salariul mediu brut este suma 5.429 lei, astfel că 

îndemnizația maximă brută este de 2.253 lei. Ar însemna aproape 1359 lei net). 

Măsură pentru zilieri 

Pentru zilierii care au avut întreruptă activitatea ca urmare a efectelor 

coronavirusului, pentru o perioadă de 3 luni, la alegerea angajatorului, dar nu mai 

târziu de 31 decembrie 2020, se acordă de la bugetul de stat o sumă reprezentând 

35% din remunerația cuvenită zilei de muncă. 

Suma se acordă de către angajatorul respectiv din bugetul propriu, urmând a fi 

decontată la cerere. Decontarea se face în 10 zile de la data depunerii cererii. 
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Decontarea unei plăți din salariu 

Până la 31 decembrie 2020, dar nu pentru o perioadă de 3 luni, la alegerea 

angajatorului, pentru angajații care încheie contracte individuale de muncă pe o 

perioadă determinată de până la 3 luni se asigură decontarea unei plăți din salariu 

din bugetul pentru șomaj. Este vorba despre 41,5% din salariul aferent zilelor 

lucrate, pentru 8 ore/zi, dar nu mai mult de 41,5% din câștigul salarial mediu brut 

prevăzut de Legea bugetului asigurărilor sociale pe anul 2020. 

 

Adică nu mai mult de 2.253 lei brut. 

Decontarea se face la cererea angajatorului, iar suma va fi decontată ulterior în 

termen de 10 zile de la depunerea cererii. 

2.500 lei pentru salariații cu telemuncă 

Pentru telemuncă, angajatorul poate primi 2.500 lei (pentru fiecare salariat) în 

scopul achiziționării de bunuri și servicii IT necesare desfășurării activității. 

Suma se acordă până la 31 decembrie 2020 din bugetul asigurărilor pentru șomaj, 

în ordinea depunerii solicitărilor, în limita fondurilor. 

De asemenea, spune OUG, se acordă angajatorului pentru angajații care au lucrat 

în regim de telemuncă în perioada stării de urgență pentru cel puțin 15 zile 

lucrătoare. 

Modalitatea de acordare și categoriile de bunuri vor fi stabilite în 10 zile prin ordin 

al Ministrului Muncii. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Senatul a respins OUG care majora etapizat alocațiile copiilor 

Senatul a respins marți Ordonanța de urgență prin care alocațiile copiilor urmau să 

fie majorate cu 20% de la 1 septembrie. Astfel, dacă și votul din Camera 

Deputaților va fi similar, rămâne în vigoare legea care obligă Guvernul să dubleze 

alocațiile, nu să le mărească etapizat, relatează Mediafax. 
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Decizia fost adoptată cu 87 de voturi „pentru”, 29 „împotrivă” și 12 abțineri. 

„Demonstrați că vă pasă și faceți un pas necesar pentru copiii țării. Alocați 

fondurile necesare. Dacă nu, plecați cu toți incompetenții de la Guvern. Nu mai 

mințiți, nu mai furați și veți avea bani pentru alocații și pentru pensii. PSD va vota 

pentru raportul de respingere a ordonanței de urgență”, a spus în timpul 

dezbaterilor senatorul PSD Ion Rotaru. 

La rândul ei, Florina Presadă, a anunțat că USR se abține de la vot. 

„Am asistat în ultimii doi ani la o confruntare politică între cele două partide, plină 

de populism și ipocrizie. Alocațiile copiilor au devenit un subiect preferat de 

politicienii vechilor partide, PNL și PSD, pentru a câștiga capital politic. (...) USR 

e de acord cu aceste creșteri, atât timp cât sunt sustenabile. USR va vota abținere”, 

a spus Presadă. 

Reprezentantul UDMR, Derzsi Ákos, a afirmat că parlamentarii formațiunii au 

votat mereu pentru majorarea alocațiilor copiilor. 

„Am făcut acest lucru indiferent din ce parte a eșicherului politic a venit 

propunerea. Fiind consecvenți, am votat și pentru dublare de această dată. Nu cred 

că trebuie să facem economie pe generația care reprezintă viitorul țării. Nu suntem 

de acord cu majorarea în tranșe. Legea votată de Parlament trebuie respectată. 

Drepturile copiilor nu se negociază”, a continuat senatorul UDMR. 

Forul decizional este Camera Deputaților. 

Ordonanța de urgență adoptată de Guvern prevede o creștere de 20% de la 1 

septembrie, iar următoarele creșteri să fie făcute de două ori pe an, după cum 

urmează: creșteri de 20% pe 1 ianuarie și 1 iulie, până în 2022. 

Legea prin care urmau să fie mărite alocațiile a fost promulgată pe 14 ianuarie de 

președintele Klaus Iohannis. Alocațiile trebuiau să fie dublate de la 150 de lei la 

300 de lei, respectiv de la 300 la 600 de lei pentru copiii cu dizabilități începând cu 

1 martie, dar Guvernul Orban a emis o OUG pentru a proroga termenul din cauza 

lipsei de bani. 
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Premierul Ludovic Orban a spus în repetate rânduri că guvernul nu își permite 

dublarea alocațiilor din cauza lipsei de bani de la bugetul de stat. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Senatorii au respins propunerea legislativă a USR de modificare a Codului 

penal şi Codului de procedură penală privind confiscarea extinsă 

Senatul a respins, marţi, propunerea legislativă, iniţiată de parlamentari USR, 

referitoare la modificarea Codului penal şi a Codului de procedură penală pentru 

lărgirea cadrului de aplicare a confiscării extinse a bunurilor provenite din acte de 

corupţie sau activităţi criminale, relatează Agerpres. 

În favoarea raportului de respingere a propunerii legislative au votat 116 senatori 

"pentru", şi 12 "împotrivă" (USR). 

Propunerea USR prevede, printre altele, introducerea unui criteriu de apreciere 

constând în diferenţa dintre venituri şi "standardul de viaţă" al persoanei 

condamnate, ca indicator de ilegalitate; posibilitatea includerii averii persoanelor 

asupra cărora condamnatul are influenţă în calculul standardului de viaţă; 

posibilitatea aplicării confiscării speciale bunurilor transferate către orice terţ dacă 

acesta ştia sau trebuia să ştie că scopul transferului era evitarea confiscării; 

eliminarea limitei de 5 ani pentru dobândirea bunurilor confiscate; lărgirea aria 

infracţiunilor supuse confiscării extinse; obligativitatea instituirii măsurilor 

asigurătorii. 

"România aşteaptă ca infractorii, hoţii, cei care profită de corupţie să fie pedepsiţi 

şi, mai ales, ca ţara să nu mai fie prăduită. Ce a fost furat să se întoarcă acolo de 

unde a fost furat. Prea mulţi hoţi şi corupţi au făcut ceva puşcărie doar pentru a se 

întoarce la viaţă de huzur pe banii celor de care şi-au bătut joc. Propunerea USR 

aduce cu adevărat România la standardul european, eliminând piedici din calea 

confiscării extinse. Dar, mult mai important, această lege este necesară pentru că 

nu mai vrem ca o serie de mătuşi Tamara şi copii de 6 luni să fie proprietari de 

case şi terenuri provenite din furt şi din corupţie", a afirmat senatorul Radu Mihail 

la dezbaterile din plen. 
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USR aminteşte, în expunerea de motive a propunerii legislative, că România avea 

termen în octombrie 2015 ca să îşi pună în acord legislaţia penală cu Directiva 

europeană 2014/42/UE privind îngheţarea şi confiscarea instrumentelor şi 

produselor infracţiunilor săvârşite în Uniunea Europeană. Acest lucru nu s-a 

întâmplat, ceea ce a generat deschiderea procedurii de infringement faţă de 

România. 

Propunerea legislativă va fi dezbătută de Camera Deputaţilor, for decizional în 

acest caz. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Salariul mediu net a crescut în iunie cu 119 lei față de luna mai. Cea mai 

mare creștere, în hoteluri și restaurante (+27%), pe fondul concedierilor care 

pot distorsiona mediile statistice fără a exista o creștere reală de salarii. 

Potrivit datelor publicate de Institutul Național de Statistică, salariul net a crescut 

cu 3,7% în iunie față de mai, respectiv cu 119 lei, până la 3.298 de lei. Față de 

iunie 2019 creșterea a fost de 5%. În același timp, salariul brut a fost 5.369 lei, cu 

181 lei (+3,5%) mai mare decât în luna mai 2020.  

Cele mai mari salarii s-au înregistrat în activităţi de servicii în tehnologia 

informaţiei (7.540 lei). Deși în hoteluri și restaurante s-a înregistrat o creștere de 

27,2% a salariului net, sectorul are în continuare cea mai mică valoare a salariilor 

nete (1.773 de lei). 

Mai exact, cele mai importante creșteri lunare ale câștigului salarial mediu net: 

+ 27,2% în hoteluri şi restaurante (ca efect al reluării activităţii după introducerea 

măsurilor de relaxare) 

+17,6% fabricarea de mobilă 

+16% activități de editare 

+15% fabricarea produselor din cauciuc și mase plastice 

+14,8% activități culturale, spectacole 
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+12,7 fabricarea produselor textile 

Cele mai semnificative scăderi ale câştigului salarial mediu net: 

-11,3% activități de servicii anexe extracției 

-4,8% fabricarea produselor din tutun 

-4,5% activități de poștă și curierat 

-3% activități de servicii informatice 

În sectorul bugetar s-au înregistrat creşteri ale salariului mediu net faţă de luna 

precedentă în administraţia publică (+2,9%), în principal ca urmare a acordării 

tichetelor de vacanţă. Câştigul salarial mediu net a scăzut uşor faţă de luna 

precedentă în învăţământ, respectiv în sănătate şi asistenţă socială (-1,1% pentru 

fiecare activitate în parte). 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 INS: 'Rata anuală a inflaţiei a urcat la 2,8% în luna iulie a acestui an' 

Rata anuală a inflaţiei a urcat la 2,8% în luna iulie a acestui an, de la 2,6% în iunie, 

în condiţiile în care mărfurile alimentare s-au scumpit cu 5,57%, serviciile cu 3% 

iar mărfurile nealimentare cu 0,88%, potrivit datelor publicate miercuri de 

Institutul Naţional de Statistică (INS), potrivit Agerpres. 

"Preţurile de consum în luna iulie 2020, comparativ cu luna iulie 2019, au crescut 

cu 2,8%. Rata anuală calculată pe baza indicelui armonizat al preţurilor de consum 

(IAPC) este 2,5%. Rata medie a preţurilor de consum în ultimele 12 luni (august 

2019 - iulie 2020) faţă de precedentele 12 luni (august 2018 - iulie 2019), calculată 

pe baza IPC, este 3,2%. Determinată pe baza IAPC, rata medie este 3,1%", se arată 

în comunicatul INS. 

Rata anuală a inflaţiei IPC pentru sfârşitul anului curent şi al anului viitor este 

prognozată la 2,7% şi, respectiv, la 2,5%, potrivit Raportului asupra inflaţiei 

publicat de Banca Naţională a României. 

https://agerpres.ro/
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"Contribuţia estimată a modificării impozitelor indirecte este de 0,2 puncte 

procentuale la sfârşitul anului curent şi de 0,4 puncte procentuale la finele celui 

viitor. Rata medie anuală a inflaţiei IPC îşi va continua parcursul descendent din 

prima jumătate a anului curent, dar într-un ritm mai atenuat, fiind anticipată să 

atingă 2,5% la orizontul proiecţiei, trimestrul II 2022", se menţionează în raport. 

Potrivit BNR, comparativ cu Raportul anterior, revizuirile pentru rata anuală a 

inflaţiei IPC sunt minore. Valoarea anticipată pentru finele anului curent este mai 

redusă cu 0,1 puncte procentuale, în condiţiile reevaluării descendente a 

contribuţiei componentelor exogene ale coşului de consum, care contrabalansează 

proiectarea la acest orizont a unor valori uşor mai ridicate în cazul inflaţiei de bază. 

Pentru finele anului viitor, prognoza este similară celei precedente. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Florin Cîțu pierde din nou: Încă o decizie a Curții de Apel în defavoarea 

Reorganizării Ministerului Finanțelor - Update 

Reorganizarea Ministerului Finanțelor, propusă de Florin Cîțu și adoptată de 

Guvern, în prima parte anului, primește încă o lovitură, după ce săptămâna trecută 

HotNews.ro arăta de ce a pierdut Ministerul Finanțelor în fața lui Ciprian Badea la 

Curtea de apel București, fiind multe indicii de nelegalitate. Ca rezultat, 

reorganizarea direcției juridice a fost suspendată. 

 

Astăzi, 11 august, Curtea de Apel București a decis să suspende executarea 

reorganizării Direcţiei generale de trezorerie şi contabilitate publică - postul de 

director general până la pronunţarea instanţei de fond. 

Reclamant este Valentin Mavrodin, iar autoritățile (Guvernul și Ministerul 

Finanțelor) pot face recurs. 

 

*Reprezentanții MFP spun ca au câștigat și 3 procese pe tema Reorganizării, cu: 

Mihai Diaconu, Alina Petre și Raluca Zamfir 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-23995717-guvern-hotarare-reorganizare-ministerul-finantelor-adoptata.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24213159-pierdut-ministerul-finantelor-fata-lui-ciprian-badea-pare-facut-greseala-dupa-greseala.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24213159-pierdut-ministerul-finantelor-fata-lui-ciprian-badea-pare-facut-greseala-dupa-greseala.htm
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Având în vedere că este a doua oară când Ministerul Finanțelor și Guvernul pierd 

pe același act normativ, poate ar trebui analizată de către autorități stabilitatea 

funcției publice, având în vedere că fiecare ministru vine și încearcă să-și impună 

proprii oameni în diverse posturi prin reorganizări. Nu vorbim doar de un ministru 

sau cazul de față. Aici este vorba de întreaga clasă politică care încearcă să-și 

impună proprii oameni, atât la nivel central cât și local. 

 

Reamintim că în motivarea la cazul lui Ciprian Badea Curtea de apel a constatat, 

printre altele: 

 

• Contradicție între două documente: Nota de fundamentare privind reorganizarea 

Ministerului Finanțelor spune că Directia juridica funcționa greoi, dar un raport din 

decembrie 2019 arată opusul. 

 

• Un indiciu de nelegalitate este nerespectarea termenului de 30 de zile pentru a sta 

în dezbatere publică actul normativ. 

 

• Curtea de apel a constatat că lipseşte avizul Consiliului Legislativ pentru forma în 

care acest act normativ a fost adoptat. 

 

“Curtea observă că, deşi în cadrul documentaţiei depusă la dosar de pârât 

(Guvern), se regăseşte un aviz al Consiliului Legislativ din data de 11.05.2020, din 

conţinutul acestuia rezultă că ceea ce s-a supus avizării este un proiect care la art. I 

are 7 puncte iar nu 3 puncte aşa cum are Hotărârea Guvernului nr.380/2020, aspect 

care, aparent, susţine afirmaţia reclamantului (Ciprian Badea), în sensul este 

acordat pentru un alt proiect de reorganizare adoptat de Guvern la data de 

07.05.2020 şi, ulterior, abandonat şi retras de la publicare”, se arată în document. 

 

• Un indiciu de nelegalitate al procedurii de adoptare a Hotărârii Guvernului 

nr.380/2020(Reorganizarea MFP) constă în nerespectarea dispoziţiilor art. 487-489 

din Codul administrativ, potrivit cărora, „Comisiile paritare sunt consultate în 

următoarele situaţii: la stabilirea măsurilor de îmbunătăţire a activităţii autorităţilor 

şi instituţiilor publice pentru care sunt constituite.” 
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“Astfel, deşi la nivel declarativ scopul reglementării este acela de a îmbunătăţi 

activitatea Ministerului Finanţelor Publice, implicit a activităţii structurii juridice, 

Curtea constată că nu a fost consultată şi nici măcar informată Comisia paritară 

constituită la nivelul autorităţii publice cu privire la demersul iniţiatorului”, se 

arată în document. 

 

În apărare, intervenientul accesoriu (Ministerul Finanțelor) a arătat că avizele 

comisiilor paritare sunt consultative, neavând prin urmare valenţa 

influenţării/afectării legalităţii actului administrativ în discuţie. 

 

“Curtea nu poate primi această susţinere, având în vedere că lipsa obligativităţii 

derivând din natura juridică de aviz consultativ priveşte exclusiv conţinutul 

avizului, obligativitatea solicitării acestuia existând în toate cazurile iar lipsa 

solicitării atrăgând consecinţe care ţin de valabilitatea actului administrativ”, 

menționează sursa citată. 

 

• Curtea de Apel mai spune că o aparenţă de nelegalitate rezultă şi din 

nerespectarea procedurilor interne de elaborare a proiectului hotărârii de Guvern, 

având în vedere că nicio structură din cadrul Ministerului Finanţelor Publice - cu 

precădere structura juridică şi structura de resurse umane – nu a fost implicată în 

nici un mod în activitatea de redactare şi avizare a proiectului de act normativ. 

 

Când Curtea de Apel a publicat decizia în cazul lui Ciprian Badea, premierul 

Ludovic Orban spunea că judecătorii trebuie să judece cu mai multă atenție. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Radiografia economiei în T2/2020 în 10 indicatori cheie: Datele din iunie 

oferă un licăr de speranţă că economia a atins fundul sacului. Cât vor „costa“ 

aprilie şi mai, luni de contracţie severă 

Vineri, 14 august, Institutul Naţional de Statistică va publica cel mai aşteptat 

indicator din acest an, evoluţia PIB-ului în trimestrul al doilea din 2020. 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24135344-reorganizarea-finantelor-propusa-citu-inceput-suspendare-pus-guvernul-plata.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24135344-reorganizarea-finantelor-propusa-citu-inceput-suspendare-pus-guvernul-plata.htm
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Aprilie şi mai au reprezentat pentru economia locală cele mai negre luni din ultimii 

20 de ani, cu scăderi pe care nicio altă criză indiferent de amploarea sa nu le-a 

provocat. Astfel, numărul turiştilor a scăzut cu 98% şi respectiv 97% în aprilie şi 

mai, cele două luni marcate de starea de urgenţă în care lumea aproape s-a oprit. În 

aceeaşi perioadă antreprenorii locali şi-au pierdut apetitul pentru business, numărul 

de companii nou înfiinţate scăzând drastic. De la o medie de 12.000 – 14.000 de 

firme noi lunar, aprilie 2020 a adus doar 2.500 de companii nou create. 

Ca nicio altă criză de până acum, pandemia a blocat complet sau aproape total anu-

mite sectoare ale economiei, impactul fiind chiar mai dur decât în cazul unui 

război, spun analiştii. 

Consumul privat, cel care a ţinut timp de mulţi ani economia în priză, fiind 

principalul motor al PIB-ului românesc, a scăzut cu aproape 20% în aprilie, o lună 

marcată de stupoare şi de incertitudine, în care oamenii au cumpărat doar strictul 

necesar. 

Totuşi, economia trebuie să meargă mai departe, astfel că iunie a adus primele 

semnale pozitive. Cea mai bună veste a venit de la consumul privat, care a crescut 

în serie brută cu 2,9% în iunie 2020 versus aceeaşi lună a anului trecut. Astfel, 

încrederea românilor în a cumpăra a revenit în luna iunie după două luni anemice. 

Şi economia a simţit nevoia de un suflu nou, astfel că numărul de companii create 

în iunie 2020 este cu 16% mai mare faţă de iunie 2019. 

Cei zece indicatori cheie analizaţi de ZF pentru a creiona tabloul economiei în T2 

indică faptul că economia a depăşit punctul critic, astfel că direcţia e doar în sus. 

Ce spun datele despre trimestrul al doilea din 2020? 

♦ Scăderile din consum, de 19,5% în aprilie şi de 5,3% în mai, au însemnat primele 

luni pe minus pentru consumul privat de după august 2013. În iunie consumul a 

crescut cu 2,9% 

♦ 13% - scăderea exporturilor în iunie, după minus 40% şi minus 47% în aprilie şi 

mai 

♦ -62% - este scăderea capitalului trimis de investitori străini în firme din România 

în T2 2020 faţă de T2/2019 
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♦ -21% - rata de declin a autorizaţiilor de construcţie eliberate în perioada aprilie-

iunie 2020, faţă de acelaşi interval din 2019, cea mai pregnantă scădere 

înregistrându-se în aprilie, când declinul a fost de 37% 

♦ 5,2% a fost rata şomajului în iunie, cu 1,2 puncte procentuale mai mare faţă de 

iunie 2019. În martie 2020, rata şomajului a fost de 4,6%. 

♦ În primele şase luni din 2020, numărul deceselor a fost cu 5.765 mai mic decât în 

aceeaşi perioadă din 2019 

♦ Numărul total al sosirilor în structurile de cazare a fost cu 88% mai mic în 

perioada aprilie – iunie 2020, comparativ cu aceeaşi perioadă a anului trecut 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Rata creditelor neperformante a urcat la 4,38% la finalul primului 

semestru. Asta în condiţiile în care avem legislaţia care a permis amânarea 

plăţii ratelor 

Datele Băncii Naționale a României (BNR) indică creșterea soldului creditului 

neguvernamental în iunie (după ajustările din aprilie și mai), evoluție influențată de 

ameliorarea percepției de risc și de mix-ul relaxat (fără precedent) de politici 

economice în implementare (inclusiv nivelul redus al costurilor reale de finanțare 

și lansarea programului IMM Invest), se arată în raportul de analiză asupra 

evoluţiei pieţei bancare realizat de către Andrei Rădulescu, de la Banca 

Transilvania. Pe de altă parte, începe să se simtă riscul în creştere: rata creditelor 

neperformante a urcat la 4,38% la finalul primului semestru, scrie Norel Moise 

pe blogul personal. Atenţie, aceasta în condiţiile în care avem legislaţia care a 

permis amânarea plăţii ratelor! 

Conform BNR activele totale ale sectorului bancar au crescut cu 4.7% 

trimestru/trimestru și cu 14.7% an/an la 518.4 miliarde RON (107.4 miliarde EUR) 

în T1 2020 (nivel record). Evoluția a fost determinată de nivelul redus al costurilor 

reale de finanțare, continuarea fluxurilor investiționale și programului Prima Casă, 

precum și de politicile fiscal-bugetare și de venituri relaxate. 

https://fineco24news.blogspot.com/2020/08/piata-creditului-incepe-sa-fiarba-rata.html
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Pe de altă parte, profitul net agregat s-a ajustat cu 8.9% an/an la 1.65 miliarde 

RON anualizat în T1, evoluție influențată de incidența pandemiei și consecințele 

acestui șoc. Indicatorii ROE și ROA s-au situat la 11.68%, respectiv 1.27% în T1 

2020, în scădere de la 12.32%, respectiv 1.35% în T4 2019. Pe de altă parte, 

indicatorul de solvabilitate a crescut de la 20% în T4 2019 la 20.25% în T1 2020. 

Conform prognozelor actualizate soldul creditului neguvernamental ar putea crește 

cu un ritm mediu anual de 4.7% în intervalul 2020-2022. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Senatul a adoptat un proiect prin care le da puterea parlamentarilor sa 

stabilieasca strategia energetica a Romaniei 

Senatul a adoptat marti, 11 august, in calitate de prim for sesizat, o propunere 

legislativa initiata de senatorul PSD Florin Carciumaru si deputatul PSD Mihai 

Weber prin care strategia energetica nationala a Romaniei si Planul National 

Integrat in domeniul energiei si schimbarilor climatice pentru perioada 2021-2030 

vor fi elaborata de catre ministerul de resort, aprobate de Guvern, si apoi adoptate 

de Parlament, prin lege. Au fost 87 de voturi "pentru" adoptarea proiectului, 12 

voturi "contra" si 29 de abtineri. 

 

Initativa legislativa a PSD modifica Legea energiei electrice si a gazelor naturale 

123/2012. 

 

"Strategia energetica nationala defineste obiectivele sectorului energiei electrice pe 

termen mediu si lung si modalitatile de realizare a acestora, in conditiile asigurarii 

unei dezvoltari durabile a economiei nationale. Strategia energetica se elaboreaza 

de ministerul de resort, se aproba de Guvern, cu consultarea organizatiilor 

neguvernamentale, a partenerilor sociali si a reprezentantilor mediului de afaceri si 

se adopta de catre Parlament, prin lege", conform initiativei legislative adoptate de 

catre Senat. 

 

 

https://ziare.com/psd/
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Proiectul mai prevede ca: "Planul National Integrat in Domeniul Energiei si 

Schimbarilor Climatice pentru perioada 2021- 2030 defineste obiectivele sectorului 

energiei electrice pe toate cele 5 dimensiuni ale uniunii 

energetice: securitate energetica, piata interna, decarbonizarea, eficienta energetica, 

cercetare, inovare si competitivitate. Planul National Integral in Domeniul Energiei 

si Schimbarilor Climatice pentru perioada 2021-2030 se elaboreaza de ministerul 

de resort si Ministerul Mediului, Apelor Padurilor, in baza strategiei energetice 

nationale, se aproba de Guvern, organizatiilor neguvernamentale, a partenerilor 

sociali si a reprezentantilor mediului de afaceri si se adopta de catre Parlament, 

prin lege". 

Senatul a votat proiectul aflat in procedura de urgenta, in calitate de prim for 

sesizat, decizionala fiind Camera Deputatilor. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 "TeleŞcoala profesorilor", program de formare organizat de MEC şi TVR 

Ministerul Educaţiei şi Cercetării va organiza, împreună cu Televiziunea Română, 

programul de formare pentru cadrele didactice "TeleŞcoala profesorilor", care va 

include 15 cursuri privind utilizarea platformelor educaţionale pentru susţinerea de 

lecţii online. 

 

Potrivit unui comunicat de presă al MEC transmis marţi, tematica abordată vizează 

funcţionalităţile puse la dispoziţie, în mod gratuit, de către Google şi Microsoft, 

respectiv platformele G Suite for Education şi Microsoft Office 365. 

 

Cursurile vor fi difuzate începând cu data de 24 august, de luni până vineri, în 

intervalul orar 9,00 - 9,30, cu reluare în aceeaşi zi, în intervalul orar 15,00 - 15,30, 

pe postul TVR2. 

 

Cursurile vor fi disponibile atât pe canalul de YouTube al Televiziunii Române, cât 

şi pe cel al Ministerului Educaţiei şi Cercetării. 

 

 

https://ziare.com/stiri/securitate/
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"Pentru că educaţia trebuie să continue în orice condiţii, Ministerul Educaţiei şi 

Cercetării vine în sprijinul tuturor cadrelor didactice din România prin acest 

program de formare, un program complementar-suport, menit să susţină învăţarea 

online atât de necesară în condiţiile actuale", a declarat Monica Anisie, ministrul 

Educaţiei şi Cercetării, citată în comunicat. 

 

Programul se înscrie în Strategia de dezvoltare a competenţelor cadrelor didactice 

pentru învăţarea online.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Rezultate finale titularizare 2020. Rata de promovare a crescut, după ce la 

peste 60% din lucrările contestate au fost majorate notele 

Rata de promovare la titularizare a crescut cu 2,12% după contestații și a ajuns la 

60,76%. Notele obținute de peste 1.400 de profesori au fost micșorate. 

Repartizarea pe posturi se face în perioada 12 - 14 august. 

În urma reevaluării lucrărilor contestate la proba scrisă din cadrul concursului 

național pentru ocuparea posturilor didactice din învățământul preuniversitar, rata 

de promovare a crescut la 60,76%, cu 2,12% față de cea inițială (58,66%). 

Anul trecut, după soluționarea contestațiilor, rata de promovare a fost de 48.37%, 

iar în 2018 de 49.17%. 

Anul acesta, numărul total al contestațiilor depuse a fost de 4.181. În cazul a 4.028 

de contestații (96,34%), notele au fost modificate astfel: pentru 2.594 de lucrări 

contestate, notele inițiale au fost mărite, în timp ce pentru 1.434 de lucrări notele 

inițiale au fost micșorate. 

Pe tranșe de note, situația finală are următoarea configurație: 244 de candidați 

(număr ușor modificat în raport cu prima afișare: 239) au obținut nota 10 (zece), iar 

14.789 de candidați au obținut note între 7 și 9,99, restul obținând note sub 7 

(șapte). 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/putin-peste-jumatate-dintre-cadrele-didactice-au-promovat-examenul-de-titularizare-judetele-unde-au-fost-cele-mai-bune-rezultate-1347955
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/primele-rezultate-la-titularizare-2020-au-fost-afisate-notele-pe-judete-obtinute-de-profesori-1347902
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/primele-rezultate-la-titularizare-2020-au-fost-afisate-notele-pe-judete-obtinute-de-profesori-1347902
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Pentru absolvenții din promoția curentă, totalul notelor peste 7 (șapte) a crescut cu 

1,81% după rezolvarea contestațiilor. Mai exact, 60,19% (58,38% - rata inițială) 

dintre candidați au obținut note peste 7 (șapte). 

În centrele de evaluare au fost notate 24.732 de lucrări, întrucât: 2.145 de candidați 

s-au retras din concurs din motive personale sau medicale, în conformitate cu 

prevederile metodologiei, 32 de candidați au fost eliminați pentru fraudă sau 

tentative de fraudă, iar lucrările a 93 de candidați au fost anulate din motive legate 

de nerespectarea metodologiei. Candidații eliminați pentru fraudă sau tentativă de 

fraudă nu vor fi repartizați pe posturi didactice în anul școlar 2020-2021. 

Pentru angajarea pe perioadă nedeterminată (titularizare), candidații trebuie să 

obțină la proba scrisă minimum nota 7 (șapte), iar pentru angajarea pe perioadă 

determinată (suplinire), minimum nota 5 (cinci). 

Repartizarea candidaților pe posturile didactice de predare vacante, publicate 

pentru angajare pe perioadă nedeterminată, în ordinea descrescătoare a notelor 

obținute la proba scrisă, se realizează în ședințe publice sau on-line, organizate de 

către inspectoratele școlare, în perioada 12 - 14 august. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Anisie: Pregătim o OUG pentru învăţământul online şi modificări legale 

pentru ca școlile să poată decide cum se organizează 

Guvernul are în pregătire o ordonanţă de urgenţă privind învăţământul online 

pentru anul şcolar şi universitar 2020-2021, precum şi un proiect de lege necesar 

pentru prezenţa fizică la cursuri, care să permită descentralizarea deciziei la nivelul 

unităţilor de învăţământ, Inspectoratelor şcolare şi Direcţiilor de sănătate publică, a 

anunţat, marţi, ministrul Educaţiei, Monica Anisie. 

"Este vorba, pe de o parte, de o ordonanţă de urgenţă cu precizările clare pentru 

modul în care vom susţine cursurile în sistem online. (...) A existat o astfel de 

ordonanţă de urgenţă pentru anul şcolar 2019-2020. Ea este valabilă numai până la 

31 august 2020 pentru învăţământul preuniversitar şi până la 31 septembrie pentru 

învăţământul universitar. Acum pregătim o ordonanţă de urgenţă în care să 

reglementăm acest tip de învăţare online. 
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Pregătim şi un proiect de lege pentru modificarea şi completarea Legii 55 privind 

unele măsuri privind prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de COVID-

19. Modificarea este necesară pentru că trebuie să venim cu o măsură clară 

referitor la descentralizarea deciziei la nivelul unităţilor de învăţământ, 

Inspectoratelor şcolare şi Direcţiilor de sănătate publică", a afirmat, Anisie, la o 

dezbatere organizată de Comisia de învăţământ din Senat. 

Ea a precizat că se vor va face modificări la articolul 38 al Legii 55 în sensul că 

activităţile didactice ce impun prezenţa fizică a antepreşcolarilor, preşcolarilor, 

elevilor se pot suspenda la propunerea Consiliului de administraţie al unităţii de 

învăţământ preuniversitar, cu avizul Inspectoratului şcolar judeţean şi aprobarea 

Comitetului Judeţean pentru Situaţii de Urgenţă. 

Monica Anisie a apelat la sprijinul Parlamentului pentru reglementări privind 

angajarea de personal nedidactic în învăţământul preuniversitar. 

Pentru învăţământul online, a amintit Anisie, vor fi achiziţionate peste 500.000 de 

tablete, cu fonduri din diverse surse. 

Ea şi-a exprimat speranţa ca rectificarea bugetară să fie una pozitivă pentru 

Ministerul Educaţiei. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Senatul a respins proiectele conform carora toate actiunile politistilor care 

au legatura cu indeplinirea obligatiilor de serviciu sunt considerate legale 

Senatul a respins marti, 11 august 2020, doua proiecte potrivit carora toate 

actiunile politistilor in legatura cu indeplinirea obligatiilor de serviciu sunt 

considerate legale. 

 

Cele doua proiecte, initiate de parlamentarii PSD Niculae Badalau si Florin 

Iordache modificau, in acest sens, Statutul politistului, respectiv Legea privind 

organizarea si functionarea Politiei Romane. 

 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/niculae-badalau/
https://ziare.com/florin-iordache/
https://ziare.com/florin-iordache/
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"Sunt prezumate a fi realizate in mod legal toate activitatile si atributiile unui 

politist in legatura cu exercitiul drepturilor sau indeplinirea obligatiilor de serviciu 

prevazute la alin. (1), precum si actele prin care acestea sunt constatate. Dovada 

contrara poate fi realizata doar prin administrarea probelor prevazute de lege", 

prevedeau cele doua proiecte. 

 

Proiectul de modificare a Statutului politistului mai prevedea, in plus, ca "politistul 

este functionar public cu statut special, investit cu exercitiul autoritatii publice, 

care poarta, de regula, armament si uniforma, si exercita atributii stabilite in 

competenta Politiei Romane sau a celorlalte structuri demilitarizate ale 

Ministerului Afacerilor Interne, denumit in continuare MAI. 

Statutul special este conferit de natura si conditiile speciale de indeplinire a 

atributiilor de serviciu, de riscurile misiunilor indeplinite, care pot afecta viata si 

integritatea fizica si psihica a politistului, siguranta sa si a familiei sale, de 

obligatiile, indatoririle, restrangerea exercitiului unor drepturi fundamentale si 

incompatibilitatile specifice". 

 

Pe perioada delegarii, politistul isi pastreaza functia si drepturile banesti 

corespunzatoare acesteia, avand dreptul la plata 

sporurilor/compensatiilor/indemnizatiilor corespunzator noului loc de munca, 

sarcinilor incredintate, timpului de munca precum si cheltuielilor de transport, 

cazare, indemnizatie de delegare, in conditiile legii. 

 

Politistul pus la dispozitie beneficiaza de drepturile banesti prevazute de legislatia 

privind salarizarea politistilor, indemnizatie de chirie sau/si transport, precum si de 

celelalte drepturi prevazute in legislatia aplicabila politistilor. 

 

Politistul numit in prima functie sau mutat in interesul serviciului intr-o alta 

localitate decat cea in care isi are domiciliul si care nu detine locuinta proprietate 

personala in acea localitate, nici el si nici sotia/sotul acestuia, in situatia in care nu i 

se poate asigura spatiu de locuit corespunzator, are dreptul la o compensatie pentru 

chirie de pana la 50% din salariul de baza, mai prevedea proiectul respins. 

 

 

https://ziare.com/stiri/transport/
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Senatul este prima camera sesizata, Camera Deputatilor este for decizional. 

 
(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministerul Mediului anunta ca va finaliza pana la 30 noiembrie optiunile 

strategice pentru politica forestiera a Romaniei pentru urmatorii 10 ani 

Ministerul Mediului, Apelor si Padurilor a anuntat, marti, ca a inceput procesul de 

fundamentare a optiunilor strategice pentru dezvoltarea politicii forestiere a 

Romaniei pentru urmatorii zece ani, care vor fi finalizate pana la 30 noiembrie. 

Documentul ar urma sa fie o baza solida pentru viitoarea Strategie Nationala 

Forestiera a Romaniei. 

 

"Ministerul Mediului, Apelor si Padurilor a inceput procesul de fundamentare a 

optiunilor strategice pentru dezvoltarea politicii forestiere a Romaniei pentru 

urmatorii 10 ani. Demersul se va finaliza cu cel mai actualizat document care va 

include optiunile factorilor interesati din sector in ceea ce priveste politica publica 

ce ar trebui sa fie aplicata de autoritatea centrala in urmatoarea decada. Astfel, 

pentru elaborarea documentului strategic, Ministerul Mediului, Apelor si Padurilor 

va primi sprijinul a peste 200 de experti, care s-au alaturat acestui demers. Acestia 

sunt reprezentanti ai universitatilor de profil, institutelor de cercetare, ocoalelor 

silvice de stat si private, garzilor forestiere, asociatiilor de proprietari de paduri, 

organizatiilor non-guvernamentale, dar si ai industriei de exploatare si prelucrare a 

lemnului", a informat ministerul. 

 

Cei 200 de experti vor participa la discutii in cadrul a trei grupuri de lucru stabilite 

in acest sens: grupul socio-economic, grupul de mediu si grupul de guvernanta. 

 

Conform calendarului de lucru, documentul privind optiunile strategice pentru 

dezvoltarea politicii forestiere din urmatorii 10 ani va fi finalizat pana in 30 

noiembrie 2020, spun reprezentantii Ministerului Mediului. 

"Romaniei ii lipseste o strategie pentru padurile tarii, care sa fie urmata de toti 

actorii din acest sector. Fara aceasta riscam sa ne trezim cu provocari climatice sau 

de alta natura pentru care sa nu fim suficient de pregatiti. 
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 Anul acesta, vremea rea a pus la pamant paduri intregi din Europa: peste 200 de 

milioane de metri cubi de lemn au fost doborati de manifestarile severe ale vremii. 

Romania a fost printre cele mai putin afectate state de acest fenomen. Insa, 

schimbarile climatice si adaptarea padurilor la acestea, protejarea biodiversitatii si 

amenintarile ei, lemnul de foc necesar populatiei, provocarea de a asigura resurse 

pentru industria lemnului, preocuparea pentru surse continue de finantare pentru 

intregul sector - sunt teme care trebuie gandite si planificate in proiectia 

urmatorilor 10 ani. Sper ca acest document pe care-l vom finaliza in luna 

noiembrie sa fie o baza solida pentru viitoarea Strategie Nationala Forestiera a 

Romaniei", a declarat Costel Alexe, ministrul Mediului, Apelor si Padurilor. 

 

Intalnirile grupurilor de lucru sunt programate in perioadele 7-20 septembrie 2020 

si 19 octombrie - 7 noiembrie 2020. Incepand cu 16 noiembrie, documentul 

rezultat va fi dezbatut public. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 Ministerul Transporturilor a autorizat executarea lucrărilor de construire 

pentru Autostrada de Centură Bucureşti 

Ministerul Transporturilor, Infrastructurii şi Comunicaţiilor (MTIC) a autorizat 

executarea lucrărilor de construire pentru Autostrada de Centură Bucureşti, 

sectorul de pe raza localităţii Vidra, valoarea lucrărilor autorizate fiind de 59,95 

milioane lei, fără TVA, potrivit unui document transmis de minister. 

 

"Lucrările proiectate sunt situate în partea de sud a municipiului Bucureşti, pe 

teritoriul judeţului Ilfov, respectiv unitatea administrativ teritorială a localităţii 

Vidra. Sectorul care face obiectul prezentei autorizaţii se defăşoară între km 

69+000 şi km 70+700. (...) Valoarea lucrărilor autorizate: 59.951.232 lei, fără 

TVA, reprezentând valoarea lucrărilor (construcţii şi instalaţii), declarată de 

solicitant, înscrisă în cererea de autorizare, conform prevederilor legale", se 

menţionează în document. 

 

 

https://ziare.com/costel-alexe/
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Data de execuţie a lucrărilor este de 30 de luni calculate de la data începerii 

efective a lucrărilor, anunţată în prealabil. Potrivit sursei citate, "obiectivul de 

investiţii face parte din reţeaua TEN-T". 

 

"Lucrările autorizate se vor executa doar pe terenul aparţinând domeniului public 

al statului, în administrarea Ministerului Transporturilor, Infrastructurii şi 

Comunicaţiilor, prin CNAlR SA, în conformitate cu prevederile HG nr 354/2020 

privind declanşarea procedurilor de expropriere a tuturor imobilelor proprietate 

privată care constituie coridorul de expropriere al lucrării de utilitate publică de 

interes naţional 'Autostrada de centură Bucureşti, sector Centura Sud km 52 + 770 

- km 100 + 900', pe raza localităţilor Glina, Cernica, Popeşti-Leordeni, Bercem, 

Vidra, Clinceni şi Ciorogârla din judeţul Ilfov şi raportat la Decizia de expropriere 

cu nr. 887/16.07.2020 pentru imobilele proprietate privată care constituie coridorul 

de expropriere al lucrării de utilitate publică de interes naţional 'Autostrada de 

centură Bucureşti, sector Centura Sud km 52 + 770 - km 100 + 900', pe raza 

localităţilor Glina, Cernica, Popeşti-Leordeni, Berceni, Vidra, Clinceni şi 

Ciorogârla din judeţul Ilfov, emisă de CNAlR -SA, titulară a unui drept de 

concesiune", se mai precizează în document. 

 

Conform sursei citate, se vor lua toate măsurile pentru respectarea siguranţei 

circulaţiei, în conformitate cu normele şi legislaţia în vigoare, cu respectarea 

instrucţiilor specifice pe toată durata desfăşurării lucrărilor. Totodată, beneficiarul 

îşi asumă adoptarea tuturor măsurilor corespunzătoare în vederea menţinerii 

nivelului de siguranţă. 

 

"Prezenta autorizaţie nu dă dreptul beneficiarului să ocupe abuziv terenuri ce nu-i 

aparţin şi care sunt necesare pentru realizarea obiectivului, beneficiarul având 

obligaţia de a reglementa situaţia juridică a terenurilor afectate înainte de începerea 

execuţiei lucrărilor conform prevederilor legale în vigoare", se mai precizează în 

document.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Raportul Curţii de Conturi: Bani publici plătiţi fictiv sau ilegal de DSP-uri 

Raportul Curţii de Conturi privind gestionarea resurselor publice în perioada stării 

de urgenţă din România devoalează o serie de plăţi ilegale sau neconforme făcute 

şi în Direcţiile de Sănătate Publică din România. 

La DSP Arad s-au angajat cheltuieli de transport pentru persoane asimptomatice 

sosite în România din zonele roşii fără sursă de finanţare necesară încheierii 

angajamentului legal . Contractele s-au încheiat ulterior perioadei în care trebuia 

efectuată prestaţia, cu întârzieri de până la 28 zile, contractele fiind încheiate când 

la nivelul DSP Arad erau deja înregistrate obligaţii de plată; 

DSP Alba, Olt, SAJ Neamţ au acordat stimulente de risc unor angajaţi care nu au 

fost implicaţi direct în activităţi de prevenire şi/sau de combatere a infectării cu 

coronavirus în valoare de 25.000 de lei. 

DSP Argeş, Botoşani, Hunedoara, Ialomiţa, Mehedinţi, Neamţ, Olt şi 

DSPMB au plătit ore suplimentare şi altor categorii de personal (ex. personal 

TESA), plăţi efectuate în afara cadrului legislativ incident, în sumă de 306.000 lei. 

Au existat situaţii în care orele suplimentare evidenţiate/plătite unor membri ai 

comitetului director au depăşit orele lucrate conform normei legale de 8 ore/zi, 

respectiv ajungându-se la 239 ore suplimentare pe luna aprilie 2020 (DSPMB); 

DSP Argeş, Bacău, Mehedinţi, Mureş, Teleorman, SAJ Constanţa, Spitalul 

Clinic Judeţean de Urgenţă Tg. Mureş, Spitalul Clinic Judeţean de Urgenţă 

„Pius Brînzeu” Timişoara, SAJ Călăraşi au acordat majorări salariale prevăzute 

de Legea nr. 19/2020, acordate în lunile martie şi aprilie 2020 angajaţilor din 

cadrul entităţii controlate necuvenite sau calculate eronat în sumă de 263.000 lei. 

Spitalul de Recuperare Cardiovasculară „Dr. Benedek Geza” Covasna a 

acordat spor de delegare, în valoare de 57.000 lei, unui număr de 27 de salariaţi în 

luna aprilie 2020 şi 42 de salariaţi în luna mai 2020, reprezentând personal medical 

şi auxiliar, delegat în perioada stării de urgenţă 

Spitalul clinic judeţean de urgenţă Sf. Spiridon Iaşi a acordat drepturi salariale 

personalului medical detaşat în alte unităţi de către unitatea sanitară care a efectuat 

detaşarea, în sumă de 29.000 lei. 
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DSP Arad a acordat servicii de carantinare la nivelul capacităţii maxime de cazare 

(64 persoane) şi nu la numărul de persoane pe zi efectiv cazate, respectiv nu la 

nivelul serviciilor efectuate, în sumă de 53.000 lei. 

DSP Bacău, Braşov, Galaţi au făcut plăţi şi pentru servicii de carantinare 

neefectuate, în sumă de 283.000 lei 

DSP Botoşani, Dâmboviţa şi Prahova au decontat din transferuri de la Ministerul 

Sănătăţii cheltuieli în sumă de 121.000 lei, cu carantinarea persoanelor care nu au 

respectat condiţiile izolării sau au părăsit locul de carantinare, fără verificarea 

prealabilă a statutului acestora în momentul primirii deconturilor de cheltuieli de la 

unitatea administrativ teritorială. 

DSP Teleorman a avut cheltuieli cu utilităţi (energie electrică şi apă potabilă) 

aferente locaţiilor de carantină, precum şi decontarea cheltuielilor de carantină 

peste suma solicitată, în sumă de 20.000 lei. 

Alte deficienţe constatate sunt: 

- în ceea ce priveşte modul de derulare a achiziţiilor publice, s-a constatat faptul că, 

nu au fost stabilite, prin referatele de necesitate, preţurile unitare/totale ale 

produselor identificate ca fiind necesare în activitatea entităţii, în urma unei 

cercetări a pieţei sau pe bază istorică, cu consecinţa eludării de la obligaţiile legale 

de a asigura respectarea principiului asumării răspunderii în procesul de achiziţie 

publică (DSP Argeş); 

- nerespectarea prevederilor legale privind modul de înregistrare a consumurilor 

reactivilor ceea ce a condus la neînregistrarea stocului real de reactivi (DSP Neamţ, 

SAJ Neamţ); 

- achiziţionarea unui echipament pentru COVID-19 - tunel dezinfectant cu lampă 

UV, pentru care nu au fost prezentate documente (avize tehnice şi autorizări) din 

care să rezulte că a fost supus avizării pentru punerea pe piaţă de instituţiile 

abilitate potrivit prevederilor legale în vigoare la data efectuării achiziţiei (DSP 

Prahova); 
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- angajarea cheltuielilor de personal, a plăţii salariilor personalului angajat pe 

durată determinată (maximum 6 luni) şi a orelor suplimentare din bugetul propriu, 

fără aprobarea statului de funcţii modificat şi fără alocarea creditelor bugetare de 

către ordonatorul principal de credite - Ministerul Sănătăţii (DSP Călăraşi); 

- lipsa unor proceduri operaţionale şi de sistem în cazul situaţiei de urgenţă şi a 

stării de alertă, pentru procesele şi activităţile derulate de entităţi şi aducerea la 

cunoştinţă a personalului acesteia (DSP Călăraşi, Institutul Naţional de Sănătate 

Publică). 

Având în vedere numărul de 84 de pacienţi spitalizaţi până la 14.05.2020, care au 

cumulat 609 zile de spitalizare la Spitalul Militar de Campanie de nivel ROL2-

COVID-19, unitate coordonată de Spitalului Universitar de Urgenţă Militar Central 

„Dr. Carol Davila” s-au analizat consumurile de echipamente medicale (măşti, 

combinezoane, ochelari de protecţie) şi achiziţionarea, distribuirea, consumul şi 

stocarea unor produse de unică folosinţă (hârtie, detergenţi, produse de curăţenie, 

saci, seturi dentare, seturi de ras ş.a.), necesare desfăşurării activităţii Spitalului 

Militar de Campanie de nivel ROL2-COVID-19 sub aspectul economicităţii, arată 

Curtea de Conturi. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Fermierii din zona montană au la dispoziției 13 milioane de euro prin PNDR 

2020 pentru abatoare de capacitate mică 

Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale primește în continuare cereri de 

finanțare pentru realizarea abatoarelor de capacitate mică în zona montană. 

Fondurile totale la dispoziția fermierilor sunt de aproximativ 13 milioane de euro 

și sunt acordate prin submăsura 4.2 „Sprijin pentru investiții în procesarea/ 

marketingul produselor agricole” din Programul Național de Dezvoltare Rurală 

2014 – 2020 (PNDR 2020). 

Cererile se depun exclusiv online pe www.afir.info până la 31 decembrie 2020, 

ora 16.00 sau până când, prin cererile depuse, se atinge plafonul maxim de 19,4 

milioane de euro.  

http://www.afir.info/
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Pragul de calitate pentru proiectele care se depun în luna august este de 40 de 

puncte, stabilite prin cumularea criteriilor de selecție menționate în Ghidul 

solicitantului (www.afir.info – investitii PNDR – sM 4.2 – Ghidul Solicitantului 

sM 4.2_2020 - abatoare montane).   

Finanțarea nerambursabilă acordată prin PNDR 2020 este de 50% din totalul 

cheltuielilor eligibile pentru realizarea unui abator de mică capacitate în zona 

montană, în cazul în care acesta este realizat de către IMM-uri. Pentru grupuri de 

producători, cooperative sau societăți cooperative intensitatea sprijinului acordat 

poate ajunge până la 70%. Dacă este realizat de alte întreprinderi decât cele 

menționate anterior, finanțarea PNDR va fi de maxiumum 40%. Fondurile 

nerambursabile acordate pentru o astfel de investiție pot ajunge până la maximum 

300.000 euro/ proiect. 

Sunt eligibile pentru finanțare investițiile în unități de sacrificare de capacitate 

mică destinate porcinelor, ovinelor, caprinelor și bovinelor, în conformitate cu 

Ordinul 35/ 2011 (privind aprobarea condiţiilor minime de funcţionare a 

abatoarelor de capacitate mică, cu modificările și completările ulterioare), care sunt 

amplasate în localități din zona montană – vezi Unitățile administrativ teritoriale 

(UAT) marcate cu abrevierea ANC‐ZM din „Lista UAT din zonele montane” 

publicată pe site-ul  Agenției. 

Capacitatea maximă de sacrificare a unui abator de capacitate mică, incluzând 

tăierile de urgenţă, presupune un maxim de 5 UVM (unitate vită mare)/ zi și 

încadrarea în 200 de capete/ lună pentru porcine, ovine sau caprine și de 40 de 

capete/ lună pentru bovine. În cazul în care se realizează o investiție pentru un 

centru de sacrificare acesta trebuie să funcționeze pentru cel mult 2,5 UVM/  zi și 

să se încadreze în 100 de capete/ lună pentru porcine, ovine sau caprine și în 20 de 

capete/ lună pentru bovine. 

Pentru a depune o cerere de finanțare a unei unități de sacrificare de capacitate 

mică, în zona montană, fermierii trebuie să respecte prevederile Ghidului 

solicitantului și anexele aferente acestuia, publicat la secțiunea Investiții PNDR în 

pagina dedicată submăsurii 4.2.  

 

https://portal.afir.info/informatii_generale_pndr_investitii_prin_pndr_sm_4_2_procesare_produse_agricole
https://portal.afir.info/informatii_generale_pndr_investitii_prin_pndr_sm_4_2_procesare_produse_agricole
https://bit.ly/3fwZILV
https://afir.info/informatii_generale_pndr_investitii_prin_pndr_sm_4_2_procesare_produse_agricole


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 12 august 2020 27 

 

AFIR, pentru a veni în întâmpinarea fermierilor și a ușura identificarea 

cheltuielilor eligibile, a obiectivelor măsurii și a condițiilor care trebuie respectate, 

pune la dispoziție fermierilor un Ghid sintetic Ghid sintetic concis și lămuritor. 

De asemenea, pentru informații suplimentare sau clarificări, personalul AFIR de la 

nivel central, dar și de la nivel regional, poate oferi solicitanților de fonduri 

europene informații detaliate, utile la întocmirea corectă a proiectului. Datele 

noastre de contact (e-mail sau telefon) sunt disponibile pe pagina web a Agenției.  

(Sursa: Afir) 

 

 Scandalul gazelor de șist revine: Zeci de primari revoltați după ce o firmă 

din Ungaria a cumpărat teren prin intermediul avocaților 

Scandalul exploatării gazelor de șist din vestul țării se reia după mai bine de 5 ani. 

Zeci de primari din Arad s-au întâlnit să stabilească ce vor face după ce o firmă din 

Ungaria a cumpărat nouă hectare de teren aproape de graniță. Oamenii se tem că 

forările prin metode neconvenționale le-ar putea afecta terenurile și pânza freatică. 

De cealaltă parte, reprezentanții firmei din Ungaria neagă toate acuzațiile. 

O firmă din Ungaria le-a cerut în 2015 mai multor proprietari de terenuri de la 

graniță să le permită să facă prospecțiuni pe parcelele lor. Insistențele firmei au 

creat suspiciuni: oamenii s-au speriat că firma ar viza de fapt exploatarea de gaze 

de șist. Localnicii au înființat Asociația pentru salvarea Câmpiei de Vest și au dat 

în judecată investitorul maghiar. 

Florin Bornea, avocat: Asociația pentru salvarea Câmpiei de Vest: Noi am reușit 

din 2015 de când țin procesele să-I ținem în loc. 

Acum, oamenii au aflat că firma din Ungaria a reușit să cumpere nouă hectare de 

teren în Curtici și Dorobanți, prin intermediul unei firme de avocatură. 

Bogdan Ban, primarul din Curtici: Prima oară a venit pe o firmă de avocați care a 

făcut un contract fiduciar. 

https://bit.ly/3kwBfde
https://afir.info/informatii_institutionale_despre_afir_contacte
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Erika Korondi Josza, primarul localității Dorobanți: Au cumpărat teren 3,74 

hectare și au venit să depună dosarul pentru certificatul de urbanism, pentru forare 

și explorare. 

Ardelean Hannelore, secretarul primăriei Dorobanți: Nimeni nu și-ar fi dorit ca 

pământul lui să fie primul pe care se vor instala aceste sonde, care se presupune că 

vor afecta toată agricultura din zonă și vor afecta viitorul copiilor. 

Oamenii susțin că substanțele folosite în timpul forărilor ar putea contamina pânza 

freatică. 

Ciprian Otlăcan, primarul din Macea: Apa freatică la noi e la doi metri jumate, deja 

dăm de apă și ne e teamă tuturor. 

Dimitrie Musca, președintele combinatului agroindustrial Curtici: Este crimă și 

pedeapsă. Aceste pământuri au fost păstrate și au produs pentru oameni și pentru 

semenii noștri de o viață întreagă. Acum să le distrugem și să facem sonde. 

Reprezentanții firmei maghiare au răspuns printr-un mesaj că nu au vizat niciodată 

sa extragă gaze de șist din județul Arad. 

Reacția firmei din Ungaria: „Panfora Oil & Gas nu caută gaze de șist. {...} Am 

semnat un acord cu Agenția Națională pentru Resurse Minerale ale cărui 

prevederi legale NU includ nicio activitate legată de gaze de șist. {...} În cadrul 

operațiunilor de explorare pentru identificarea resurselor de gaze convenționale 

existente, Panfora Oil & Gas a achiziționat câteva suprafețe de pământ în zonă 

pentru a realiza forajele necesare. Achiziționarea s-a făcut prin intermediar pentru 

că Panfora nu are experiența și expertiza necesară acestor operațiuni”. 

Reprezentanții companiei din Ungaria susțin că au cumpărat acele loturi tocmai 

pentru a nu afecta activitatea fermierilor, astfel încât operațiunile de explorare să 

nu aibă vreun impact asupra culturilor agricole. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Proiectul de lege normativă 5G este o legislaţie discriminatorie care ar putea 

încălca Constituţia României şi dreptul concurenţei, precum şi legislaţia UE 

1.  Deficienţe grave ale proiectului de lege din România privind autorizarea 

furnizorilor de tehnologie pentru infrastructura 5G 

Ministerul Transporturilor, Infrastructurii şi Comunicaţiilor din România a lansat 

consultarea publică a proiectului de lege privind adoptarea măsurilor referitoare la 

infrastructuri informatice şi de comunicaţii de interes naţional şi condiţiile 

implementării reţelelor 5G (“Proiect de Lege”). 

În forma sa actuală, proiectul de lege are potenţialul de a conduce la încălcări 

substanţiale ale cadrului legislativ al telecomunicaţiilor, ale drepturilor şi 

libertăţilor fundamentale ale omului şi ale numeroaselor acte normative naţionale, 

europene şi internaţionale. 

Aceste încălcări rezultă, printre altele, dintr-o procedură de autorizare bazată pe 

puterea absolută a Consiliului Suprem de Apărare a Ţării (CSAT) de a decide ce 

producători furnizează echipamente pentru reţelele 5G şi reţelele de interes 

naţional, pe baza unor criterii pur politice care nu sunt detaliate în niciun fel. 

În plus, nu există dispoziţii privind procedura pe tot parcursul etapei de autorizare, 

niciun drept al solicitanţilor de a-şi susţine poziţia faţă de autorităţile competente şi 

nici o obligaţie expresă pentru acestea din urmă de a prezenta o decizie motivată. 

Niciuna dintre garanţiile care ar trebui puse în aplicare atunci când restricţiile 

drepturilor fundamentale şi ale libertăţii sunt puse în aplicare din motive de interes 

public, inclusiv apărarea şi securitatea naţională, nu poate fi găsită în corpul 

proiectului de lege. 

În plus, proiectul de lege a fost publicat pentru consultare în lipsa oricăror evaluări 

şi studii de impact, în ciuda consecinţelor foarte grave pe care mulţi experţi le 

anticipează în legătură cu excluderea de pe piaţă a anumitor producători. 

Proiectul de lege ignoră, de asemenea, complet, printre altele, dispoziţiile privind 

securitatea cibernetică a reţelelor 5G setul de instrumente al UE privind măsurile 

de atenuare a riscurilor ("EU 5G Toolbox") privind măsurile tehnice şi necesitatea 

de a adopta o abordare adaptată pe tot parcursul procesului de autorizare. 
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Acestea sunt doar o parte din problemele majore ridicate de proiectul de lege. 

În acest context, în cazul în care proiectul de lege rămâne neschimbat, nu este chiar 

puţin probabil să apară cererile de despăgubire din partea operatorilor de telefonie 

mobilă şi a altor părţi interesate. 

2. Tipuri de compensaţii în conformitate cu legislaţia română 

2.1 Plângere de răspundere civilă împotriva României 

În cazul în care restricţiile care ar fi adoptate de România ar încălca dreptul 

naţional, european sau internaţional, operatorii de telefonie mobilă ar putea avea 

dreptul de a solicita despăgubiri prin depunerea de cereri de despăgubirle de 

răspundere civilă împotriva României ("Cerere de răspundere civilă"). 

O astfel de compensaţie se poate referi, de exemplu, la următoarele: (i) sumele 

plătite de operatorii de telefonie mobilă pentru echipamentele deja achiziţionate pe 

care nu le-au mai putut utiliza, (ii) diferenţa de preţ dintre echipamentele care 

urmează să fie achiziţionate de la un nou furnizor şi cele care ar fi putut fi furnizate 

de furnizorul iniţial;, (iii) orice sume suplimentare care ar fi suportate în 

comparaţie cu un scenariu în care echipamentele iniţiale ar putea fi utilizate sau 

achiziţionate (de exemplu, costuri mai mari de întreţinere, taxe mai mari de 

formare a personalului etc.) şi (iv) pierderea activităţii, de exemplu, ca urmare a 

unor preţuri mai mari pentru clienţi din cauza costurilor mai ridicate. 

2.2.      Expropriere indirectă 

Exproprierea indirectă este o altă cauză potenţială de acţiune pe baza căreia 

operatorii de telefonie mobilă ar putea solicita despăgubiri în temeiul legislaţiei 

române pentru veniturile pierdute sau pentru scăderea semnificativă a valorii 

afacerii ca urmare a imposibilităţii de a utiliza echipamente 4G deja 

achiziţionate.Aşa cum a fost publicat în mass-media
1
, se poate presupune în mod 

rezonabil că o astfel de restricţie ar declanşa costuri suplimentare uriaşe şi 

întârzieri pentru implementarea reţelelor 5G, ceea ce ar putea duce, la rândul lor, la 

obligaţia operatorilor de telefonie mobilă să iasă de pe piaţă sau să piardă o parte 

substanţială din aceasta. 
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Acest lucru ar putea fi considerat o expropriere de-a dreptul a activităţii 

operatorilor de telefonie mobilă, ca urmare a măsurilor legislative.  

3.         Cereri în temeiul CEDO 

Este bine stabilit că Curtea CEDO acordă despăgubiri pentru daunele rezultate din 

încălcarea CEDO. Acest lucru se întâmplă atunci când reclamantul nu reuşeşte în 

încercările sale în faţa instanţelor naţionale. 

Prin urmare, operatorii de telefonie mobilă ar trebui să solicite despăgubiri în faţa 

instanţelor române, de exemplu din cauza exproprierii indirecte sau a altor 

încălcări ale CEDO (cum ar fi discriminarea, de exemplu, în comparaţie cu 

operatorii de telefonie mobilă care au achiziţionat echipamente 4G de la alţi 

furnizori decât cei restricţionaţi ulterior, sau dreptul la un proces echitabil, de 

exemplu atunci când reclamantul ar fi împiedicat în mod nejustificat să aibă acces 

la anumite informaţii clasificate pentru a-şi preciza în mod corespunzător cauza) şi 

acestea ar respinge cererile operatorilor de telefonie mobilă, acţiunea în justiţie în 

faţa Curţii CEDO nu ar fi exclusă 

1 
https://uk.finance.yahoo.com/news/deutsche-telekom-describes- potential-

huawei-ban-as-armageddon-scenario-101041104.html ; 

https://www.handelsblatt.com/technik/it-internet/ausschluss-von-netzausruester-

armageddon-szenario-telekom-spielt-huawei-bann-durch/25918402.html 

4.         Concluzii 

Importanţa asigurării securităţii infrastructurilor critice este primordială. Cu toate 

acestea, în temeiul statului de drept, acest obiectiv poate fi atins numai prin 

mijloace legale. În cazul în care se adoptă măsuri restrictive fără respectarea 

limitărilor şi garanţiilor care decurg din legislaţia naţională şi europeană sau din 

dreptul internaţional, operatorii de telefonie mobilă (precum şi alte părţi care pot 

suferi prejudicii) se pot baza pe diferite cauze de acţiune pentru a solicita 

despăgubiri din partea României. 
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Pentru a atenua riscurile de litigii îndelungate şi costisitoare şi/sau întârzieri 

semnificative în implementarea reţelelor 5G în România şi/sau preţuri prohibitive 

ale serviciilor 5G care ar fi suportate în cele din urmă de contribuabili şi 

consumatori, România ar trebui să evalueze cu atenţie orice măsură restrictivă pe 

care ar încerca să o aplice în acest sens din punct de vedere juridic, tehnic şi 

economic. 

**** 

Gelu Maravela a fost judecător la Tribunalul Bucureşti şi este unul dintre cei mai 

proeminenţi avocaţi din România. Cristina Creţu este Senior Privacy & 

Technology Consultant, iar Alina Popescu este partener fondator al MPR Partners. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 OMS taie din elanul lui Putin: Vaccinul rusesc trebuie să fie verificat 

Organizaţia Mondială a Sănătăţii a primit cu prudenţă vestea că Rusia a înregistrat 

primul vaccin împotriva COVID-19 şi a semnalat că acest vaccin, la fel ca 

celelalte, trebuie să urmeze etapele de precalificare şi evaluare stabilite de această 

organizaţie, relatează agenţiile Reuters şi EFE, potrivit Agerpres. 

Preşedintele Vladimir Putin a anunţat marţi că Rusia este prima ţară din lume 

care a autorizat un vaccin împotriva COVID-19, după mai puţin de două luni de 

teste clinice pe oameni. 

Vaccinul rusesc nu se numără printre cele şase semnalate săptămâna trecută de 

OMS ca fiind cele mai avansate în procesul testelor clinice. Dintre aceste şase, trei 

sunt dezvoltate de laboratoare chineze, două sunt americane (cele ale companiilor 

Pfizer şi Moderna) şi cel de-al şaselea este dezvoltat de AstraZeneca în colaborare 

cu Universitatea Oxford. 

„Accelerarea progreselor nu trebuie să însemne compromisuri faţă de siguranţă”, a 

declarat după anunţul preşedintelui rus purtătorul de cuvânt al OMS, Tarik 

Jasarevic.  

https://www.agerpres.ro/mondorama/2020/08/11/coronavirus-oms-atentioneaza-ca-vaccinul-rusesc-trebuie-evaluat-in-privinta-eficacitatii-si-sigurantei-pentru-a-obtine-precalificarea-organizatiei--554482
https://www.digi24.ro/stiri/externe/nyt-putin-a-anuntat-ca-a-aprobat-pentru-folosire-primul-vaccin-pentru-covid-19-din-lume-1351281
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„Suntem în contact cu autorităţile sanitare ruse şi avem discuţii cu privire la 

posibila precalificare OMS a vaccinului, dar, din nou, precalificarea oricărui vaccin 

include analiza şi evaluarea riguroasă a datelor obligatorii privind siguranţa şi 

eficacitatea”, a explicat el. 

Potrivit preşedintelui Putin, vaccinul rusesc este eficace, a trecut toate probele 

necesare şi permite dezvoltarea unei „imunităţi stabile” faţă de COVID-19, liderul 

de la Kremlin afirmând de asemenea că fiica sa şi l-a injectat. 

Potrivit directorului fondului suveran rus RDIF implicat în proiect, Kirill Dmitriev, 

peste 20 de ţări au precomandat circa un miliard de doze din acest vaccin, care 

pentru pieţele externe va avea denumirea „Sputnik V”, nume ce aminteşte de 

primul satelit lansat pe orbită, şi începutul producţiei industriale este preconizat 

pentru luna septembrie. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Belarus: UE denunță un scrutin prezidențial ”nici liber, nici echitabil” și 

amenință cu sancțiuni (oficial) 

Uniunea Europeană a denunțat marți un scrutin prezidențial ”nici liber, nici 

echitabil” în Belarus și a amenințat că impune sancțiuni împotriva celor 

responsabili de reprimarea violentă a protestelor, într-o declarație aprobată de către 

toate cele 27 de state membre, relatează AFP. 

Alegerile prezidențiale care au avut loc duminică nu au fost „nici libere, nici 

echitabile”, spun liderii celor 27 de state. „Poporul Belarusului merită mai mult”, 

adaugă ei. 

Cele 27 de state membre ale UE denunță „violența disproporționată și 

inacceptabilă din partea autorităților statului”. Acestea cer încetarea represiunii și 

„eliberarea imediată și necondiționată a tuturor celor reținuți”. 

"Vom efectua o revizuire amănunțită a relațiilor UE cu Belarus. Aceasta ar putea 

include, printre altele, luarea de măsuri împotriva celor responsabili pentru violența 

observată, arestările injuste și falsificarea rezultatelor alegerilor," precizează cele 

27 de țări. 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/rusii-si-au-botezat-vaccinul-anti-covid-sputnik-v-si-sustin-ca-au-primit-deja-solicitari-pentru-un-miliard-de-doze-1351373
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Oponenta Svetlana Tihanovskaia a contestat victoria proclamată a lui Alexander 

Lukachenko. A fost obligată să se refugieze în Lituania. 

Uniunea Europeană a cerut liderilor politici din Belarus să "se angajeze într-un 

dialog autentic și inclusiv cu societatea în general pentru a evita violența 

ulterioară". 

Evoluția situației a fost considerată marți „foarte serioasă” de către purtătorul de 

cuvânt al șefului diplomației europene, Josep Borrell. Belarusul va fi pe ordinea de 

zi a reuniunii informale a miniștrilor de externe ai UE de pe 27-28 august la Berlin. 

Miniștrii vor putea pregăti deciziile pentru summitul șefilor de stat și de guvern 

programat pentru 24 și 25 septembrie la Bruxelles. 

Belarusul rămâne sub un embargo cu privire la vânzarea de arme și materiale care 

pot fi utilizate pentru represiune, iar patru persoane au interdicție în UE, activele 

lor fiind înghețate acolo. 

Unanimitatea celor 27 este necesară pentru adoptarea de noi sancțiuni. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24223343-revolta-belarus-lidera-opozitiei-este-siguranta-lituania-ministru.htm

